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فرشــته احمدی، فرهاد توحیــدی و میترا 
الیاتی از اعضای هیــات انتخاب پنجمین دوره 
جایزه داستان نویســی »ارغوان« از تاثیر جوایز 
ادبی بر تشــویق نویســندگان جــوان گفتند.

بــه  گزارش هنرآنلاین، پنجمیــن دوره جایزه 
داستان نویســی »ارغوان« از اول دی ۱۴۰۰ تا 
۱۵ فروردین ۱۴۰۱ پذیرای آثار نویســندگان 
جوان اســت. این دوره از جایــزه در دو بخش 
اصلی )ویژه داستان نویســانی که تاکنون کتاب 
منتشــر نکرده انــد( و برنــده برنــدگان )ویژه 
برگزیدگان چهار دوره قبلی این جایزه( برگزار 
می شود و هدف آن کشف استعدادهای جوان و 
تلاش برای ارتقای جایگاه آنان از سطح آماتوری 
به حرفه ای و ترویج فرهنگ کتابخوانی است. با 
فرشته احمدی، فرهاد توحیدی و میترا الیاتی، 
از اعضــای هیات انتخاب ایــن دوره همزمان با 
آغاز به کار دبیرخانه درباره تاثیر جوایز ادبی بر 
تشویق نویسندگان جوان گفت وگویی داشتیم 
کــه از دغدغه  ها و پیشــنهادهای خــود برای 

برگزاری بهتر جوایز ادبی گفتند.
دشواری های نشر، مانع بزرگ 

نویسندگان تازه کار
فرشــته احمدی نویســنده و منتقد ادبی، 

گفت: هر چه شــرایط جامعه دشــوارتر باشد، 
چاپ کتاب ســخت تر و اســتقبال ناشــران از 
نویسندگان آماتور کمتر  می شود و این موضوع 
دلایل اقتصادی دارد. در نتیجه استقبال جوانان 
از جوایزی مانند »ارغوان« بیشــتر خواهد شد. 
در جامعه امروز ما مســایل اقتصادی نسبت به 
همه جنبه های زندگی  اولویت ویژه ای پیدا کرده 
اســت. امروزه یکی از دشــوارترین زمان هاست 
برای ایــن که در عرصــه ای غیراقتصادی وارد 
شوید و بخواهید استعدادتان را بروز دهید چون 
مساله دشواری های کار نشر، مانع بزرگی بر سر 
راه نویسندگان تازه کار است. گرانی کاغذ، انتشار 
کتاب را حتی برای افرادی که ســال ها در این 
حیطه فعــال بوده اند و از این راه گذران زندگی 
می کرده اند، دشــوار کرده اســت چه برسد به 
کسانی که تازه می خواهند وارد این عرصه شوند.
او نقــش جوایز ادبی را به ویــژه جایزه های 
داستان کوتاه، مســتقل و کتاب اولی ها را مهم 
دانســت و افزود: قطعا افرادی که صدای شان به 
جایی نمی رسد و دست شان به جایی بند نیست، 
می توانند از این طریق اعتمادبه نفس پیدا کنند 
که چیزی بنویســند و به جایــی عرضه کنند. 
بنابراین باز بودن این دریچه ها هر چند کوچک، 

بســیار مهم اســت. در غیر این صورت خفقان 
زیادی ایجاد خواهد شد و دست نویسنده جوان 
به جایی نمی رســد. احمــدی همچنین درباره 
تاثیر گسترش فضای مجازی بر داستان نویسی 
جوانان، اظهارداشــت: اولین نکته این است که 
جوایز ادبی از این طریق، فضای اطلاع رســانی 
گســترده تری دارنــد و می توانند مســتقیم تر 
و راحت تر بــا این جوایز ارتبــاط برقرار کنند، 
داستان های خود را بفرستند و پرسش هایشان 
را مطــرح کنند بنابراین قطعا در معرفی و روند 
کار موثر بوده است. ضمن این که از این طریق، 
انتقادها هــم راحت تر مطرح می شــود و هیچ 
ایرادی هم ندارد. هر جایزه ای در فضای مجازی 
همیشــه نقدهای مثبت و منفی گرفته که این 
موضــوع بــه برگزارکنندگان در اصــلاح روند 

کارشان در آینده کمک می کند.
مخاطب اصلی را بشناسیم

فرهاد توحیــدی فیلمنامه نویس، نیز با این 
توضیح که جوایز ادبی نه تنها در ایران بلکه در 
دنیا می توانند جریان ساز باشند، تصریح کرد: اما 
این »می توانند« به معنای آن نیســت که الزاما 
چنین شــود. قضاوت درباره جریان ســاز بودن 
این ها زمانی میســر است که آثار شرکت کننده 
در جوایز ادبی بعد از بررســی نهایی و انتخاب 
و انتشــار، در معرض خوانش قرار بگیرند و این 
دیده شــدن می تواند زمینه قضــاوت را درباره 
جریان ساز بودن آن جایزه برای ناظران بیرونی 
فراهم کند.او با اشــاره به رکود هنرها در زمانه 
فعلی، ادامه داد: امروزه در کشــور ما انواع هنرها 
در دوره فتــرت و بلاتکلیفــی به ســر می برند 
کــه این بلاتکلیفی، قدری از روح زمانه ناشــی 
می شــود چراکه هنرمند به عنوان فرزند زمانه 
خویش، موضــوع کارش را از محیط پیرامونی 

می گیرد. حتی اگر آن موضوع انتزاعی باشــد، 
بــه هر حال شــرایط پیرامونی بــر آن اثرگذار 
است. بنابراین تاثیرگذاری جوایز ادبی با شرایط 
زمانه گره می خورد؛ این که اســتعدادها در چه 
وضعیتی زندگی می کنند و به چه می اندیشند، 
برای خود آینده ادبی متصور باشــند یا شرایط 
حرفه ای خود را تامیــن کنند و همه این ها در 
تاثیرگذاری کار هنر موثر است. توحیدی با بیان 
این که در بحران بی آیندگی هستیم و به شکل 
روزمره زندگی می کنیم، گفت: این  که کســی 
در این اواضاع و احوال بتواند نقشــه ای بکشــد 
و در جریانی ادبی شــرکت کند، زیر ســئوال 
است. این ســخنان را از رصد نتایج چند سال 
اخیر دهه فعلی می گویم. اوضاع داستان نویسی 
در کشــور ما با این اوضاع و احوال پیوند دارد.او 
معتقد اســت شاید بهتر باشد جوایز ادبی مانند 
»ارغوان«، یکی از رویکردهای خود را بر جذب 
افــرادی متمرکز کند که آموزش می بینند و به 
شکل خودآموخته در زمینه ادبیات کار، مطالعه 
و سرمایه گذاری می کنند یعنی سیاست شان را 
بر جذب نیروهای خودانگیخته ای متمرکز کند 
که به دنبال آینده ادبی هستند. از این نظر جوایز 
ادبی می توانند جریان ساز باشند مشروط به این  
که مخاطبان اصلی خود را بشناســند و آنان را 
از مخاطبان تصادفی که به صورت طبع آزمایی 

می آیند، تفکیک کنند.
وقتی کتاب اولی ها خوش درخشیدند

میترا الیاتی، نویســنده و شــاعر نیز با این 
توضیح که خوشــبختانه تعــدد جوایز ادبی در 
ایران در چند ســال اخیر باعث رشــد فرهنگ 
کتابخوانی در مملکتی شده که اکثرا علاقه ایی 
بــه خواندن کتاب هــای جدی ندارنــد، افزود: 
کمترین نتیجه از برگــزاری جوایز ادبی، رونق 

بازار کتاب اســت و توجه ویژه بــه کتاب، که 
طبیعتا امیدوارکننده و نویدبخش اســت. این 
داستان نویس یادآور شد: یادم است در سال های 
گذشــته که خبری از جوایز ادبی نبود، کار، بر 
نوقلمان و معرفی آثارشان بسیار دشوار بود. چرا 
که بحث شاگردی و استادی در میان بود. نوشته 
نویسنده نوقلم تا از صافی استادش بیرون بیاید 
و اجازه دیده و خوانده شدن در میان جمع های 
ادبی یا مطبوعات را بگیرد راهی چند ســاله را 
طی می کرد. دلیل عمده اش بحث آبرو و اعتبار 
استاد بود. به قولی شاگرد او می بایست بهترین 
داســتان هایی را که تکنیکش را نزد او آموخته 
در معرض دیــد و داوری مخاطب کتاب خوان 
قرار دهد و بدین وســیله سربلندش کند. الیاتی 
با اشاره به کم رغبتی ناشــران برای انتشار آثار 
نوقلمان، اظهارداشت: در آن میان ناشران معتبر 
نیز با در نظر گرفتن ریســک برد و باخت مالی 
کتاب، به ســادگی تن به چاپ کتاب نویسنده 
گمنــام نمی دادند و اگر ناشــر گمنامی زیر بار 
چاپ آن می رفت، به خاطر مســئله عدم پخش 
درســت کار آنچنان که باید دیده نمی شــد و 
نویسنده اش را ناامید می کرد که گاه به سردی 
قلمش می انجامید و نوشتن را برای همیشه کنار 

می گذاشت. 
در این میــان بودند نویســندگان لاکتاب 
مســتعدی که داستان های ناب شــان را برای 
انتشــار به مجلات معتبر ادبی می سپردند که 
اغلب به خاطر گمنامی نویسنده اش، می رفت به 
صــف نوبت چاپ و در نهایــت صبر ایوب برای 
نویسنده. این روند فرسایشی و قطره چکانی در 
مطبوعات معتبری که ترجیحش به انتشار کار 
از نویسندگان شــناخته شده بود، سال ها ادامه 

داشت تا این که زنگ جوایز به صدا درآمد.

گفت وگو با فرشته احمدی، فرهاد توحیدی و میترا الیاتی

تاثیر جوایز ادبی در تشویق جوانان نوقلم

رخشان بنی اعتماد می گوید تماشــای »کاغذپاره ها« از 
ســوی مخاطبان عام دغدغه مند و سینماگران اجتماعی به 
دلیل فراموش نکردن کســانی که جامعه آن ها را فراموش 

کرده، لازم است.
به گزارش ایســنا، این کارگردان سینما پس از تماشای 
مستند- انیمیشن »کاغذپاره ها« به نویسندگی و کارگردانی 
بهزاد نعبلندی که روی پرده سینماهای »هنروتجربه« است، 
در پاسخ به این پرسش که آیا آثار هنری می توانند به کاهش 
آســیب های اجتماعی کمک کنند یا نه، گفت: کارکرد هنر 
آگاهی بخشــی و  هشــدار و تلنگر اســت و برنامه ریزی و 
سیاســت گذاری کار دولتمردان. هنر از این طریق می تواند 
نقش غیر مســتقیم در کاهش آسیب های اجتماعی داشته 
باشــد هر چند که در حال حاضر ابعاد معضلات و آسیب ها  
آنچنان گسترده و روز افزون است که نیازمند سیاست های 
کارآمد و تغییر بنیادی در زیرســاخت های اولیه دارد که در 
این موقعیت نمی شــود از هنر توقعی بیش از این که هست 

داشت.  وی ادامه داد: برنامه ریزی هایی که برای پیش گیری 
و درمان این آسیب ها باید انجام شود، دست هنر نیست بلکه 
در دستان سیاستگذاران و مسئولانی  است که متاسفانه در 

طراحی و پیشبرد امور ناتوان هستند.
کارگردان »قصه ها« تاکید کــرد: ضمن آنکه روز به روز 
به دلیل فشــار مرگبار اقتصادی، فشــارهای طاقت فرسای 
اجتماعــی و اغتشــاش فرهنگــی باعث بروز آســیب های 
اجتماعی می شود و نمی توان گفت هنر در پیش گیری این 
آســیب ها موثر است اما اگر هنر نباشد چه کسی درباره این 

مسایل حرف می زند؟ 
بنی اعتمــاد در بخــش دیگری از صحبت هــای خود با 
اشــاره به اینکه در جریان ساخت »کاغذپاره ها« بوده است، 
گفت: بهزاد نعلبندی برای ســاخت این مستند- انیمیشن 
صبوری های بســیار کرده اســت. ســاخت چنین اثری در 
طول پنج ســال نشــان از یــک دغدغه جــدی دارد و ای 
کاش دغدغه های این چنینی تکثیر می شــد، در چشمان و 

گوش هــای همه ما می نشســت و در جاهایی که باید تاثیر 
خود را می گذاشت تا به این مساله فکر شود که جامعه به چه 
سمتی در حال حرکت است. وی افزود: جدا از کار پرُزحمتی 
که صورت گرفته است، اتفاق بسیار مهم این فیلم بیانی تازه 
در سینمای اجتماعی  است. درباره آسیب های اجتماعی به 
اشکال مختلف در فیلم داســتانی، مستند، کوتاه و... گفته 
شــده اما جامعه در مقابل آن عصب ســوخته شده است و 
تاثیر نمی پذیرد در حالی که معتقدم ســاختار جدیدی که 
»کاغذپاره ها« با دقت نظر و اســتفاده از تکنیک خاص روی 
آن تمرکز کرده اســت، می تواند موثر واقع شــود. ساخت 
»کاغذپاره ها« هوای تازه ای در سینمای اجتماعی است و از 

ساخت و اکران آن خوشحالم. 
بنی اعتماد در پایان با بیان اینکه تماشای »کاغذپاره ها« 
را بــه دلیل فراموش نکردن کســانی که جامعــه آن ها را 
فراموش کرده اســت، توصیه می کند، عنوان کرد: بی تردید 
علاقه مندان سینمای اجتماعی که معتقدند دردهای جامعه 

و فراموش شــدگان آن را باید دیــد، از فیلم »کاغذپاره ها« 
استقبال خواهند کرد.

کارگــردان درباره »کاغذپاره ها« نوشــته اســت: ایامی 
که تهــران میزبان میزبان اجلاس مهم بین المللی اســت، 
شهرداری تهران برای زیباسازی و بهبود جلوه ی شهر اقدام 
به جمع آوری کارتن خواب ها می کند. مردها بعد از چند روز 
آزاد می شــوند اما زن ها به قیمومیت بهزیستی درمی آیند و 
حق حضور در اجتماع از آن ها سلب می شود و به مراکزی در 
حومه شهر منتقل می شوند. این مراکز دور از شهر و بصورت 
پنهانــی فعالیت می کنند و هیچ اطلاعاتــی از تعداد زنان و 
نحوه ای نگهداری از آن ها در اختیار عموم قرار نمی گیرد. با 
کمک یکی از مددکاران در روزی که هیچ مسئولی در آنجا 
حضور نداشت وارد یکی از این مراکز شدم و با پنج تن از این 
زنان مصاحبه کردم و پای درد دل آن ها نشســتم. صداهای 
این فیلم مصاحبه هایی است که از آنجا تهیه شده و تصاویر 

آن به صورت انیمیشن ساخته شده است.

نگاه رخشان بنی اعتماد به »کاغذپاره ها« و جامعه عصب سوخته

کارکرد هنر، آگاهی بخشی و  هشدار و تلنگر است
»رئیس خوب« فاتح اسکار سینمای اسپانیا شد

جوایــز  اعطــای  مراســم 
)گویا(  اســپانیا  فیلم  آدمی 
بــا اعطای جوایــز اصلی به 
فیلم »رئیس خوب« با بازی 
»خاویر باردم« برگزار شــد. 
به گزارش ایســنا به نقل از 
ورایتی، ســی و ششــمین 
دوره جوایز ســینمای گویا 

موســوم به اسکار سینمای اسپانیا برگزار شد و فیلم »رئیس خوب« ساخته 
»فرناندو لئون د آرانائو« که در ۲۰ رشــته نامزد کسب جایزه بود در نهایت 
بیشترین جوایز از جمله بهترین فیلم، کارگردانی، بازیگر مرد )خاویر باردم(،  
فیلمنامه اصلی، تدوین و موســیقی متــن را به خود اختصاص داد. »رئیس 
خوب« امسال نماینده سینمای اســپانیا در شاخه بهترین فیلم بین المللی 
اســکار ۲۰۲۲ بود و توانســت به جمله فهرســت کوتاه ۱۵ نامزد اولیه این 

شاخه راه یابد. 
»خاویر باردم« بازیگر اصلی فیلم »رئیس خوب« و »فرناندو لئون د آرانائو« 
هر کدام توانســتند مجموع تعداد جوایز خود را از مهم ترین جوایز سینمای 

اسپانیا به عدد ۷ برساند.
 فیلــم »مادران موازی« ســاخته »پــدرو آلمادوار« کارگردان سرشــناس 
سینمای اســپانیا که در جوایز اسکار امسال در دو رشته بهترین بازیگر زن 
)پنه لوپه کروز( و موســیقی متن نامزد کسب جایزه است در جوایز آکادمی 

اسپانیا موفق به کسب هیچ جایزه ای نشد.
 امســال »کیت بلانچت« بازیگر استرالیایی برنده اســکار، نخستین جایزه 

بین المللی جوایز آکادمی فیلم اسپانیا )گویا( را دریافت کرد.

»پیتر جکسون« سومین میلیاردر سینما شد
»پیتــر  فوربــس  نشــریه 
جکســون« را بــه عنــوان 
پردرآمدتریــن چهره  عرصه 
هنر و ســرگرمی در ســال 
۲۰۲۱ معرفــی کــرد. بــه 
گزارش ایســنا بــه نقل از 
»پیتر جکســون«  گاردین، 
ســاخت  برای  بیشــتر  که 

سری فیلم های »ارباب حلقه ها« شناخته شده است در سال گذشته میلادی 
۵۸۰ میلیون دلار درآمد داشــته که بخش عمده آن از محل فروش بخشی 
از کمپانی جلوه های بصری »Weta Digital« به مبلغ ۱.۶ میلیارد دلار 

به کمپانی »Unity Software« حاصل شده است. 
نشــریه فوربس تخمین زده »جکسون« ۶۰۰ میلیون به صورت نقد و ۳۷۵ 
میلیون دلار از طریق ســهام طی این معامله کسب کرده تا پس از »جورج 
لوکاس« و »استیون اسپیلبرگ« به سومین فرد در تاریخ سینما تبدیل شود 

که از طریق ساخت فیلم میلیاردر می شود. 
تمامی ۱۰ چهره نخســت در فهرســت پردآمدترین دنیای هنر و سرگرمی 
در سال ۲۰۲۱ مرد هســتند و در فهرست ۲۰ تایی نشریه فوربس تنها سه 
زن حضور دارند. »باب دیلون«، »پل ســایمون« و »بروس اسپرینگستین« 
از جمله چهره های دنیای موســیقی در این فهرســت هســتند و »بروس 
اسپرینگســتین« که با فروش موسیقی خود به کمپانی سونی ۵۰۰ میلیون 
دلار درآمد داشــت در رتبه دوم پس از »پیتر جکســون« قرار گرفته است.  
»تری پارکر« و »مت استون« که با عقد قراردادی شش ساله به ارزش ۹۰۰ 
میلیــون دلار با کمپانی پارامونت پلاس برای ســاخت چند فیلم همکاری 
می کند، درآمد ۲۱۰ میلیون دلاری را در سال گذشته به جیب زدند در رتبه 
ششم این فهرست قرار دارند و »کانیه وست« و »جی زی« دو چهره عرصه 
موسیقی و »دواین جانسون« بازیگر فیلم های اکشن دیگر چهره های حاضر 
در فهرســت ۱۰ چهره پردرآمد عرصه سرگرمی و هنر سال ۲۰۲۱ هستند. 
»ریس ویترســپون« موفق ترین زن در این فهرست است که با درآمد ۱۱۵ 

میلیون دلاری در رتبه ۱۲ قرار گرفت.
 Hello« این بازیگر بیشــتر ایــن درآمد را از محل کمپانی فیلمســازی 
Sunshine« و همچنین دســتمزد روزانه ۲۰ میلیون دلاری برای بازی 

در سریال »برنامه صبحگاهی« شبکه اپل تی وی به دست آورده است.

»قدغن« با حریم های ممنوعه متقاضی
اکران نوروز شد

به  »قدغن«  سینمایی  فیلم 
و  مافی  مجیــد  کارگردانی 
محمدحسین  تهیه کنندگی 
فرحبحــش متقاضی اکران 
بــه گزارش  نوروزی شــد. 
ســاخته  »قدغن«  ایســنا، 
جدید مجیــد مافی پس از 
»تکخال«  ســینمایی  فیلم 

اســت که نوروز ۱۴۰۰ روی پرده رفت و حالا فیلــم تازه برای اولین اکران 
۱۴۰۱ متقاضی شــده است. پروانه نمایش این فیلم مدتی قبل صادر شد و 

فرحبخش گفته بود که بدون هیچ ممیزی مجوز اکران صادر  شده است. 
داســتان »قدغــن« طبق گفته ســازندگانش درباره بزه هــای خانوادگی و 
اجتماعی و نیز اتفاق هایی اســت که در بعضی خانواده ها رخ می دهد و وارد 

حریم ممنوعه می شود.
 سام درخشــانی، ساناز سعیدی، افسانه چهره آزاد، محمود جعفری، علیرضا 
اســتادی، ونوس کانلی، کریم امینی و رزا بیات در این فیلم بازی کرده اند. 
فرشــاد خالقی )مدیر فیلمبرداری(، کریم امینــی و مجید مافی )فیلمنامه 
نویس(، محمد احمدی )موســیقی(، علیرضا کریم نــژاد )صدابردار صحنه(، 
حسین ابوالصدق )صداگذاری و میکس(، امید گل زاده )طراح چهره پردازی(، 
محمد عزت خانــی )مدیر تولید(، هانیه رازقی )مدیــر برنامه ریزی(، مژگان 
عیوضی )طراح لباس(، مرتضی شریف پناهی )طراح صحنه( و عباس بغدادی 

)عکاس(  از جمله عوامل تولید این فیلم سینمایی هستند.

تنها کارگردانی که در اولین و چهلمین دوره 
نمایش روی صحنه برد

تئاتر  رضا صابری کارگردان 
تنهــا هنرمنــد ایــن دوره 
از جشــنواره اســت که هم 
در اولیــن دوره و هــم در 
چهلمیــن دوره جشــنواره 
تئاتر فجر نمایشــی را روی 

صحنه برده است.
بــه گــزارش ایســنا، رضا 

صابری کارگردان تئاتر ، با ۷۵ ســال سن به عنوان پیشکسوت تئاتر از دوره 
اول )۱۳۵۹( جشنواره تا دوره حاضر )چهلمین دوره( تقریبا هر سال در این 
رویداد تئاتری همراه جشــنواره بوده است و به نمایندگی از مشهد و استان 

خراسان رضوی در جشنواره شرکت کرده است.
رضا صابری امسال با  نویسندگی و کارگردانی نمایش » پشت دیوار قدیمی 
کشــتارگاه« از مشهد در جشــنواره حضور دارد. این نمایش امروز در سالن 

اصلی تالار مولوی روی صحنه می رود. 
ســابقه حضــور و همراهی صابری با جشــنواره تئاتر فجر بــه دوره اول با 
نمایش»خانــات« باز می گردد و در دوره دوم هم نمایش »مظلوم پنجم« را 

به صحنه برد و پس از آن تقریبا هر سال در جشنواره حضور داشت.
او در زمینه هــای مختلف, جوایز متعددی دریافــت کرده که  از جمله آنها 
دریافت جوایز بهترین نویسنده، کارگردان و طراح در ادوار مختلف جشنواره 

تئاتر فجر است.
ایــن هنرمند در کارنامه هنری خود علاوه بــر کارگردانی  و بازی در تئاتر 
چندیــن و چند تالیــف و همچنین بازی در آثار ســینمایی دارد. از جمله 
تالیفات رضا صابــری می توان به نمایش نامه های »عصمت« ، »ســایه های 

بلند«، »مظلوم پنجم«، »شنا در آتش« و »عشیق« اشاره کرد.
این کارگردان پیشکسوت در سال ۱۳۸۲ موفق به دریافت گواهی نامه درجه 

یک هنری از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی شد.

اخبارکوتاه

»علفزار« از آثار پرُ بحثِ جشــنواره فجر به 
حساب می آید، از آن سوژه هایی که احتمالا در 
اکران عمومی با تغییراتی همراه شود، با انبوهی 
از بازیگران خوب از جمله پژمان جمشــیدی. 
علفزار بر اساس پرونده های قضایی واقعی است 
و دو سه داستان فرعی دیگر را با آن پیوند زده 
اســت.به گزارش ایرنا، در نــگاه اول بود و نبود 
خرده داســتان ها در فیلم هیــچ تاثیری ندارد 
و فقط به جهت تغییر فضای فیلم اســت ولی 
وقتــی دقیق فیلم را بررســی می کنیم متوجه 
وجود نقش کودکان در کلیت فیلم می شــویم. 
نکته مهم فیلم علفزار داستان فیلم حول محور 

بچه هاست. چهار کودک در چهار داستان فیلم 
وجود دارند که تمام فیلم را در بر می گیرند.

بچه ای که ابتدای فیلم می میرد. مادری که 
جلوی چشمان فرزندش به او تجاوز شده. مادری 
که بعد ده سال به دنبال شناسنامه بچه اش است 
و نمی خواهد نام نامشروع روی آن باشد و بچه 
بیمار بازپرس که اهرم فشاری می شود از سوی 
دادســتان برای بر هم زدن عدالت. علفزار فیلم 
بسیار تلخی است، فیلمی که هر چه قدر جلوتر 

میرویم تلخ تر و چرک تر می شود.
فیلم تعلیق و هیجــان خوبی دارد و هر چه 
می گذرد بر پیچیدگی داستان افزوده می شود. 

سارا بهرامی جزو بازیگران خوب فیلم به شمار 
می رود که فشار وارده به شخصیت خودش را به 
خوبی در حرکاتش نشان می دهد. باید به پدیده 
فیلم یعنی صدف اســپهبدی اشاره کنم  که در 
این فیلم با گریم ســنگینی که دارد در لحظات 
کوتاهی که حضور دارد می درخشــد. شاید این 
کار سکوی پرتابی برای اسپهبدی باشد. دیالوگ 
نویســی ها در فیلم بسیار عالی انجام شده و در 
بعضی ســکانس ها بدون ترس بیان می شــود. 
علفزار شــروعی محکم دارد و بیننده را در جا 
میخکوب می کند. در ادامه هم داستان را خوب 
پیــش می برد و در پایان با یک نریشــن پایان 

می یابــد ولی از روی همین صدا متوجه عاقبت 
کار مجرمان می شویم.  فیلم علفزار با تمام خط 

قرمزهایی که رد کرده برایم قابل احترام است و 
آینده خوبی را برایش متصور هستم.

علفزار تردید میان قدرت و عدالت
بابک برزگر 

حســین بهروزی نیا درباره یکی از مشــکلات جشنواره 
موســیقی فجر، به حضور افرادی ســطح پایین در جشنواره 
اشــاره می کند و می گوید که »مشــکل برگزاری جشنواره 
موسیقی فجر، حضور تصمیم گیرنده هایی تکراری است که 
بعضا آنها افرادی ســطح پایین را برای حضور در جشــنواره 
انتخاب می کنند.« او تاکید می کند: »حضور هر فرد و گروه 
کوچک و نوپایی در جشــنواره موسیقی فجر به مرور سطح 
آن را پایین آورده  اســت.« در کوران برگزاری سی وهفتمین 
جشنواره موسیقی فجر، تصمیم گرفتیم با حسین بهروزی نیا 
ـ آهنگســاز، ردیف دان و نوازنده بربط ـ که سال ها در خارج 
از ایران زیســته و در فستیوال ها و جشــنواره های مختلف 

موســیقی حضور داشته اســت، گفت وگویی با هدف آسیب 
شناسی جشــنواره موسیقی فجر داشــته باشیم. در بخش 
دیگری از این گفت وگو همچنین درباره ساخت آثار موسیقی 

دو زبانه و تلفیقی پرسش هایی مطرح شده است.
این هنرمند در ادامه سخنان بالا درباره جشنواره موسیقی 
فجر به ایســنا می گوید: نحوه اداره جشنواره موسیقی فجر و 
اجرای افرادی که سطح مناسبی برای حضور در جشنواره را 
ندارند، موجب شده بیشتر هنرمندان تراز اول با دیدن سطح 
پایین جشنواره خود را از آن جدا کرده و شاید به این صورت 
بخواهند سطح شــان را حفظ کنند. تالار وحدت زمانی جای 
هر موسیقیدانی نبود که بخواهد در آن کنسرت برگزار کند 
ولی اکنــون هر فردی که بخواهد می تواند با پرداخت اجاره، 

روی صحنه برود.
او ادامه می دهد: زمانی که جشنواره موسیقی فجر به اتمام 
می رســد، گویی همه چیز تمام شــده است و دیگر اهمیت 
چندانی به موسیقی و موسیقیدان نمی دهند؛ این امر نشان 

می دهد که جشنواره تنها جنبه نمایشی دارد نه اینکه به دنبال 
اســتعدادها یا افراد تراز اول موسیقی باشد و به پیشکسوتان 
احترام بگذارد. بهروزی نیا تصریح می کند: جشنواره موسیقی 
فجر ســالی یک بار برگزار می شود که البته نمی توان انتظار 
بیش از این را داشــت؛ زیرا اکثر فســتیوال ها سالی یک بار 
برگزار می شوند و با برگزاری بیش از یک بار حالت فستیوالی 
خود را از دســت می دهند. ولی باید این امر را در نظر گرفت 
که در کشورهای دیگر در طول سال، فستیوال های متعددی 
با عناوین و در شهرهای مختلف برگزار می شود. او همچنین 
به نقش تاثیرگــذار رادیو و تلویزیــون در بالا بردن کیفیت 
چنیــن جشــنواره هایی پرداخته و بیان می کنــد: تا زمانی 
که رادیو و تلویزیون ایران ســازها و برنامه های موســیقی ما 
را پخش نکند، وضعیت جشــنواره ها نیز به همین ترتیب و 
حضور بزرگان موسیقی ایران در آنها کمرنگ خواهد بود. ولی 
زمانی که این مســئله به هر جهت حل شود، موسیقی رونق 

پیدا می کند.

نوازندگان ما قدرت بداهه نوازی ندارند
بهروزی نیــا در بخــش دیگری از صحبت هــای خود به 
جشنواره موسیقی جوان پرداخته و می گوید: من جزو هیات 
داوران عودنوازی جشــنواره موســیقی جوان هستم و یکی 
از اشکالات شــرکت کنندگان را حداقل در بخش موسیقی 
ایرانی، در نداشــتن خلاقیت برای تکنــوازی خارج از آنچه 
کــه حفظ کرده اند، می بینم. در حقیقت شــرکت کنندگان 
در گروه های ســنی متفاوت، دستگاه های موسیقی ایرانی را 
حفــظ کرده و آنچه داوران از آنها می خواهند را به عینه اجرا 
می کنند. ولی اگر از هر کدام از آنها خواســته شــود که ۱۰ 
دقیقه بداهه نوازی کنند، ۹۰ درصدشان نمی توانند؛ زیرا تنها 
بــه آنچه که یاد گرفته و در کلاس هــا حفظ کرده اند، اکتفا 
می کنند.او ادامه می دهد: باید در این جشــنواره به گونه ای 
عمل شود که نوازندگان خلاق باشند و به جای اینکه داوران 
به آنها بگویند چه بنوازند، خودشان به روی صحنه رفته و با 

طرح و برنامه خود مثلا یک ربع بداهه نوازی کنند.

گفت وگو با حسین بهروزی نیا

در تمام طول سال به فکر موسیقی باشیم


